

January 8, 1955

**Soviet Translation, Letter, 'To the Press Department
for Transmission to the International Bureau of
Communist Parties' (Attachment)**

Citation:

"Soviet Translation, Letter, 'To the Press Department for Transmission to the International Bureau of Communist Parties' (Attachment)", January 8, 1955, Wilson Center Digital Archive, RGANI, f. 5, op. 28, d. 347. Department for Relations with Foreign Communist Parties (International Department of the Central Committee), 1953-1957, microfilm, reel 83. Contributed by Roham Alvandi and translated by Gary Goldberg. Contributed by Roham Alvandi and translated by Gary Goldberg.
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/119661>

Summary:

This letter describes the failure of the People's Party of Iran to act upon an opportunity to defeat the Shah's forces in Iran, and elaborates on what caused this lack of success. At the end, the People's Party of Iran appeals to other communist parties to get involved in helping them.

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

ОТДЕЛУ ПЕЧАТИ ДЛЯ ПЕРЕДАЧИ МЕЖДУНАРОДНОМУ БЮРО
КОММУНИСТИЧЕСКИХ ПАРТИЙ

Во имя борьбы народов я прошу передать это письмо. /Сиямак Пирас/.

Товарищи из секретариата !

Прошу извинения за то, что я вынужден затронуть и изложить здесь суть этого большого и важного вопроса и прибегнуть к пословице "Умному человеку достаточно и намек".

Вы, может быть, уже ознакомились через печать с положением Ирана за последние полтора года и знаете о том, каким образом мы упустили из рук большую возможность и тем самым нанесли вред своему народу и лагерю мира и социализма. 28 мордада /19 августа 1953 г. - пер./ наша партия, т.е. славная Народная партия Ирана, являющаяся наследницей революционной борьбы Бабека, Муканна и Маз'яра в древней истории и конституционного движения в новейшую историю, вследствие идеологических ошибок некоторых руководителей не смогла вырвать Иран из лап империалистов, в то время как наш народ полностью готов к этому, а ряды врага были расстроены. /Для уяснения идеологических ошибок следует обратиться к брошюре "28-е мордада"/.

Надо посмотреть, что случилось. Во время такого трудного периода истории партийные массы также не смогли осознать этой ошибки потому, что партийные массы не разбирались в политических и идеологических вопросах, и благодаря тому, что перед партийными массами никогда не ставились и сейчас не ставятся наиболее важные вопросы, как политические, так и теоретические. Что произошло после 28 мордада ? Ничего ! Руководители вели большое стадо. /Не стоит спорить о примере/. Вдали появилась стая волков, напала на стадо и уничтожила часть его. Пастухи растерялись и забились в угол. Как они ни боролись друг с другом, они не смогли принять какого-либо решения, и часть стада попала в когти волкам, а другая - большая часть - была разогнана и из разных уголков смотрит на мир социализма и на Союз Советских Республик. После 28 мордада мы колебались,

пока враг не захватил баррикад народа. Уже сейчас 50-60% членов партии, в особенности революционно настроенные члены партии, прекратили свою связь с партией. Оставшиеся 40-50% членов партии поддерживают незначительную связь, не имеющую никакой ценности. Конечно, эти расчеты касаются тех товарищей, которые еще остались в партии. Но еще до 28 мордада более одной трети, возможно даже половина, членов партии заняла отрицательную позицию и вышла из партии. Большим недостатком является то, что партия не хочет обратить внимания на причины этой раздробленности и неуверенности товарищей и неправильной и нелогичной политики, которую она начала проводить, хочет, не принимая во внимание и не устраняя причин этого, уничтожить больного силой, что является характерным для буржуазии /так в тексте - пер./.

Но тут получается обратный результат.

Что необходимо сделать ?

1. ЦК в течение последних полутора лет выпустил много брошюр, большинство которых противоречит друг другу. В последней из них он признал, что поражение 28 мордада подобно поражению, которое потерпела китайская революция на первом этапе. ЦК также признал, что некоторые положения брошюры "28-е мордада" относительно руководства революцией были ошибочными. Таким образом, признается ошибка руководящего аппарата. Следовательно, чтобы завоевать доверие партийных масс и в особенности нашего народа, он должен был проверить лиц, ответственных за эти ошибки. Необходимо также посмотреть, были ли эти ошибки сделаны сознательно или нет. Если эти ошибки были допущены сознательно, то необходимо строго наказать лиц, ответственных за эти ошибки. Если же эти ошибки были сделаны несознательно, то этих лиц необходимо отстранить по крайней мере с ответственных постов и без страха оповестить всех об этом. Как говорит товарищ Сталин, партийная дисциплина нарушается в результате ошибочного руководства руководящего аппарата. В настоящее время положение такое, когда поколеблена дисциплина и вера членов партии.

110 - 8.

2. Руководящий аппарат к настоящему времени показал, что он не имеет большевистской решительности. Это именно потому, что в нем нет опытных деятелей рабочего движения. Возможно, скажут, что партия должна воспитывать таких деятелей. Правильно, но только при одном условии, т.е. при наличии демократии в партии. Центральный комитет должен быть реорганизован, а такие деятели, как товарищ Радманеш, товарищ Табари, товарищ Касеми, должны использоваться на работе внутри страны.

3. В партии совсем не существует демократии. Любая критика без учета того, правильна она или неправильна, резко подавляется. В то время как и неправильная критика должна не подавляться, а разоблачаться нашей логикой.

4. Бросается в глаза наличие в партии группировок и фракций. Отношения товарищей основываются в большинстве случаев на принципах, полностью противоречащих марксизму-ленинизму.

5. Всю партию, начиная от ячейки, охватила апатия и либерализм, которые присущи буржуазии.

Во всяком случае из того, что я вижу вблизи и в обществе, я предполагаю, что в подходящий момент национальная буржуазия опередит нас и снова потянет нас за собой. Следует подумать.

Товарищи! По мере возможности вмешайтесь в это дело.
Мы уверены в победе.

Письмо получено Посольством по почте; на конверте написано:
Отправитель - редакция газеты "ИРАНСАХ".

З.Х. /24.XI.54 г./.

Перевел: *Панкратов* /В.Панкратов/

З-ру,
8.1.55 г.

ref 916-[vz]

Translation from the Persian

TO THE PRESS DEPARTMENT FOR TRANSMISSION TO THE INTERNATIONAL BUREAU OF
COMMUNIST PARTIES

In the name of the struggle of the peoples I request you transmit this letter /Siyamak Piras/

Comrades from the Secretariat!

I apologize that I am forced to touch on and describe here the essence of this great and important question and avoid the expression "A word to the wise is sufficient".

Possibly you are already familiar through the press with the situation of Iran in the last year and a half and know how we have lost a big opportunity and thereby caused harm to our people and the camp of peace and socialism. On the 28th of Mordad (19 August 1953) our Party, that is, the glorious People's Party of Iran, the heir of the revolutionary struggle of [Babek], Mukanna, and Mazyar in ancient history and the constitutional movement in modern history, could not tear Iran away from the clutches of the imperialists at a time when our people were fully ready for this and the enemy's ranks were in confusion, on account of the ideological errors of some leaders. (One ought to turn to the brochure, "The 28th of Mordad", for an explanation of the ideological errors).

It is necessary to see what happened. During such a difficult period of history the Party masses also could not realize this mistake because the Party masses did not delve into political and ideological issues, and thanks to the fact that the Party masses had never been faced with the burning questions, both political and theoretical, which every one has. What happened after the 28th of Mordad? Nothing! The leaders were leading a big herd. (It is not worth arguing about an example). A pack of wolves appeared far away, attacked the herd, and destroyed part of it. The shepherds lost their heads and hid in a corner. No matter how much they fought one another they could not come to any decision and part of the herd fell into the claws of the wolves, and the rest, the majority, were scattered, and look at the world of socialism and the Union of Soviet [Socialist] Republics from different little corners. After the 28th of Mordad we vacillated until the enemy seized the people's barricade. Now already 50-60% of Party members, especially the revolutionary-minded Party members, have cut their ties with the Party. The remaining 40-50% of Party members maintain insignificant communications of little value. Of course, these estimates concern those comrades who still remained in the Party. But even before the 28th of Mordad more than one-third, possibly even one half, of the Party members took a negative position and left the Party. It is a big shortcoming that the Party does not to pay attention to the reasons for this disintegration, the lack of comrades' confidence, the incorrect and illogical policy which it began to pursue; it wants to kill the patient by force, without taking into account and without eliminating the causes of this, which is characteristic of the bourgeoisie (SIC - [Soviet] translator).

But here the opposite resulted.

What needs to be done?

1. In the last year and a half the CC has issued many brochures, the majority of which contradict one another. In the last of them it admitted that the defeat of the 28th of Mordad was like the defeat which the Chinese Revolution suffered at the first stage. The CC also admitted that some positions of the "28th of Mordad" brochure regarding the leadership of the revolution were mistaken. Thus, a mistake of the leadership

apparatus was admitted. Accordingly, in order to win the trust of the Party masses and especially our people, it should have checked up on the people responsible for these mistakes. If these mistakes were made unconsciously or not. If these mistakes were made consciously then it is necessary to strictly punish the people responsible for these mistakes. If these mistakes were made unconsciously, then these people need to be removed, at least from responsible posts and everyone notified about this without fear. As Cde. Stalin said, Party discipline is violated as a result of mistaken management by the governing apparatus. At the present time the situation is such when the discipline and the faith of Party members are shaken.

2. To date the leadership apparatus has shown that it does not have Bolshevik decisiveness. This is because it has no experienced leaders of the worker's movement. Possibly it will be said that the Party ought to raise such leaders. This is correct, but only on one condition, that is, when there is democracy in the Party. The Central Committee should be reorganized and such leaders as Cde. Radmanesh, Cde. Tabari, Cde. Kasemi, should be used in work inside the country.

3. Absolutely no democracy exists in the Party. Any criticism is sharply repressed without taking into account whether it is correct or not, at a time when incorrect criticism should not be suppressed but be exposed by our logic.

4. The existence of groups and factions in the Party is striking. In a majority of cases the relations between comrades are based on principles completely in contradiction to Marxism-Leninism.

5. The entire Party, beginning with the cells, is seized by an apathy and liberalism which is inherent to the bourgeoisie.

In any event, from what I see nearby and in the public I suggest that at a suitable moment the national bourgeoisie will leave us behind and pull us after them again. [We] ought to think about this.

Comrades! Get involved in this matter as much as possible.
We are confident of victory.

The letter was received by the Embassy in the mail; written on the envelope was "Sender - the editorial board of the newspaper "IRANSHAH".

3.X. (24 December 1954).

Translated [signature] (V. Pankratov)

3-ru,
8 January 1955